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Referat 

Møde i Administrativt Ajourføringsforum 

Tid og sted:  Onsdag den 30. januar 2019, kl. 9.00-15.00 i KL-huset. 

Deltagere:  Mette Hansen, Hvidovre Kommune (formand). 
Kim Søgaard, Aalborg Kommune. 
Sten Frandsen, Odense Kommune (Skype). 
Jens Hollænder, SDFE. 
Alice Broeng Andersen, SDFE. 
Barke Skjødt, SDFE. 
Charlotte Andersen, SDFE. 
Lennart Christoffersen, KL (referent) 

Gæster: - 

 

Emne Tid  Formål, produkt Metode 

1. Velkommen til Bjarke 09.00 Bjarke træder ind i Administrativt Ajourfø-
ringsforum i stedet for Eva. Velkommen. 

 

 

2. Ny formand for Administrativt Ajour-
føringsforum   

09.05 Ny kandidat er fundet, Kim. Bytter plads med 
Mette.  

Formel proces med bestyrelsen. 

Forum er med på at Kim afløser Mette som formand for Administrativt Ajourføringsforum.  

Kim starter op for alvor i maj måned. Mette og Lennart aftaler overdragelse. 

Lennart sætter den formelle indstilling til bestyrelsens godkendelse i værk.  
 

3. Godkendelse af dagsorden 09.10 Disponering af dagsordenpunkter og tid. 

Forslag til punkter under eventuelt. 

 

OK, ingen justeringer. Vi sigter på at slutte senest 14.30. 
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Emne Tid  Formål, produkt Metode 

 

4. Referat fra sidst 09.15 Bemærkninger til referat fra mødet  
7. november 2018 

Bemærkninger skrives ind i dagens referat. 

Meget bedre med flere ord på referatet. Vi prøver at holde fast i at hver punkt slutter med en beslutning og opfølgning. Så vi kan bevare fremdriften i opgaverne.  

5. Orientering 09.20 

30 min. 

Opsamling på relevante begivenheder siden 
sidste møde. Overblik.  

− Nyt fra fællessekretariatet,  
herunder bemanding 

− Bestyrelsesmøder 
− Strategi proces  
− Hjemmeside 
− … 

Lennart orienterer, øvrige supplerer.  
Få spørgsmål.  

Christian Willer er blevet en del af fællessekretariatet efter at Charlotte skiftede til Københavns Kommune. Christian kommer med kompetencer som embeds-
mand i Folketinget, og dem har vi forventninger om at kunne udnytte i GeoDanmark.  

Rotationen har betydet en ny fordeling af opgaver i GeoDanmark.   

6. Opgaver 2018-2019  09.50 

70 min. 

Status på Administrativt Ajourføringsforums 
opgaver, herunder ansvarlig, deltagere, tids-
plan og afrapportering (årsrapport). 

5 opgavebeskrivelser, der afgrænser opga-
verne, så de kan afsluttes og kommunikeres 

1. Best practice – anvend GeoDK til admini-
strativ ajourføring. Mette 

2. Geokoderens integration til GeoDK. Len-
nart + ? 

3. Proces for ajourføring af vejkoder i 
GeoDanmark på grundlag af oplysninger 
fra DAR. Jens 

4. Integration af fagsystemer til GeoDK 
(Fosako-projekt). Kim 

Vi følger op på arbejdet med en status fra 
hver arbejdsgruppe. 
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Emne Tid  Formål, produkt Metode 

5. Muligheder for samarbejde med andre 
kortlæggere om ajourføring af vejnettet. 
Alice 

6. Overførsel af geometri fra BOM til 
GeoDK. 

Vi gennemgik opgaverne en for en med fokus på hvad der er arbejdet med, resultaterne og hvad der skal ske som næste aktivitet. 

1. Best Practise 

a) Dokument med beskrivelse leveret, indledning med rammesætning skal gøres bedre. Anne Grete har kommentarer og ting skal afklares med Inge F. De 
øvrige fora skal have lejlighed til at se det (orientering). Mange venter derude, bla. skat. Vi har svært ved at se en lang kommentarrunde. Vi foreslår at 
versionere dokumentet, det er alligevel dynamisk. 
 
Prøveudsendelse til Gladsaxe ++ 

b) Administrativt Ajourføringsforum foreslår at det bliver prøvet af på et par kommuner. 3-4 kommuner. Send ud til fx Gladsaxe, Allerød, Aalborg og få 
bemærkninger. Læsehjælp bør tilføjes. 
 
Evt. justering og endelig udsendelse. Primo marts. 

c) Det giver god mening at det bliver kommunikeret sammen med Geokoderen. UFST kan evt. linke til GeoDanmark.  

Der er også andre snitflader, fx til adressepunkt i DAR. Dem tager vi i en særskilt indsats, når vi ved mere. Arbejde med best practise på veje. En selvstændig ind-
sats, med samme arbejdsgruppe her, men med en anden faggruppe som modtager. Tal om efterbrænding efter fotogrammetri i arbejdsgruppen. Beskriv i selv-
stændigt dokument, det hænger sammen, men det er også en ny målgruppe. Derfor giver det mening af det er to forskellige dokumenter.   

Mette justerer opgavebeskrivelsen. 

2. GeoDKs integration med forretningssystemer 

Opgaven minder om arbejdet med DAR og sikkerhedsløsninger. Det er en Administrativt Ajourføringsforum opgave. VADAMI er et andet eksempel. 

Hvordan finder vi forretningsprocesserne? Administrativt Ajourføringsforum  er opsøgende, men kan ikke garantere at vi har viden om alt. 

Produkt: Administrativt Ajourføringsforum udarbejder anbefaling/idéer til hvordan arbejdsgang kan forbedres. Fokus vurderes fra gang til gang:  Tidlige data, 
lettere sagsgang, billigere sagsgang, data i bedre kvalitet. 

Vi opbygger erfaringer med og viden om integrationer med GeoDK. Beskrive erfaringer: Nytteværdi i forvaltninger. 

Lennart skriver opgavebeskrivelse. 

3. Ajourføring af vejkoder i GeoDanmark på grundlag af oplysninger fra DAR 
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Emne Tid  Formål, produkt Metode 

GeoDanmark bestyrelsen har behandlet en sag med 2 metoder og leverandørerne komme med økonomiske bud på løsningsmuligheder. Gruppen forventer at 
bestyrelsen kan træffe beslutning 5. april 19, herunder også om finansiering også med. 

Administrativt Ajourføringsforum med i høring, hvilken løsning vurderer vi vil understøtte den bedste ajourføringsproces. Afprøv et par kommuner.  

Udvikling på begge systemer sker efterfølgende. Forankring af opgaven skal besluttes i arbejdsgruppen.  

4. FOSAKO projekt 

GeoDanmark bestyrelsen har besluttet at gå videre med alle 3 projekter, herunder integrationer med GeoDK specielt på vejområdet. 

Der ligger PID på alle 3. 

ANMC har holdt møde med FOSAKO forretningsudvalg, men der er ikke givet tilbagemelding til arbejdsgruppen. Undersøg om GeoDanmark, Fællessekretariatet 
skylder en tilbagemelding til arbejdsgrupperne. Hvis ja, så få den klaret. 

(Lennart afklarer med Kim og Anne Marie. Arbejdsgruppen har forstået at fagsystemerne selv etablerer integrationen til GeoDK. Derfor det ændrede projekt 
scope.)  

5. Eksterne data til ajourføring af GeoDanmark veje     

Tomtom vil gerne være med i forprojekt. Scope er hvad er muligt og hvilke rettighedsmæssige aspekter der skal afklares? Intern SDFE fordeling af teknik og jura er 
i gang. 

a) Forsøg med teknik og hyppighed af processer – en gang eller løbende. Tomtom benytter en anden datamodel end GeoDanmark, bla. med mange flere 
attributter.  

b) Afklaring af jura og rettigheder 

c) Opstilling af scenarier 

d) GeoDanmark beslutning  

Openstreetmap og stier afventer (Odense prøver at samle alle stier til friluft og find-vej-Odense kort). Herning deler viden med Kolding og Silkeborg også. 

6 Geometri fra BOM til GeoDK  
 
Kim har udarbejdet en opgavebeskrivelse. 
BOM har geometri i Miljø delen, ansøgning om boring. 
Der mangler enighed om hvilke slags objekt der skal udveksles. Der er en popup boks i BOM til situationsplan, men ikke plads til info om hvilke type 
ændring der er tale om. 
 
Dialog med UFST og Kombit. Hvordan kan Administrativt Ajourføringsforum  spille ind?  
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Emne Tid  Formål, produkt Metode 

a) Første kontakt til Kombit 
b) Lobby materiale 

Kim og Lennart justerer opgavebeskrivelse.   
 

Pause 11.00 – 11.15 

7. Årsrapport fra Administrativt Ajourfø-
ringsforum   

11.15-11.50 

35 min. 

Hvert forum beskriver årligt hvilke opgaver og 
resultater de har arbejdet med.  

Kig på sidste år og løb vores referater igen-
nem. 

Beslut hvem der gør hvad, proces i Admini-
strativt Ajourføringsforum og godkendelse af 
bestyrelsen.  

Nyt system giver nye muligheder. Venter på at nogen benytter mulighederne og høste erfaringer fra det arbejde. Forum har også selv taget initiativ til at beskrive 
forretningsprocesser på bygning og vej og vand. 

Lennart samler aktiviteter fra 2018 i første udkast. 

Perspektiv fremtid 

Nye data i GeoDanmark vil medføre nye indsatser for Administrativt Ajourføringsforum. Temaer i GV. 

Sendes rundt på mail.    

8. Møde om Geokoder, BBR og GeoDan-
mark 1. februar 2019 

11.50-12.00 

10 min. 

Mødets indhold og formål. Hvad er Admini-
strativt Ajourføringsforum input til mødet. 
Hvem deltager ellers på mødet. 

Formålet er at klæde deltagerne på til mødet. 

 

SKAT vil gerne understøtte den fremtidige forretningsproces til bygningsgeokodning. Mapning af proces med BBR, geokoder, GeoDK, BOM, ESDH.   

Fra bygning fødes til den dør. UFST vil gerne hvad de har fundet frem til, og drøfte med eksterne parter. KL geokodningsgruppe, Kombit og ret mange andre er 
også inviteret. 

Sten deler handlingskatalog. 

 
12.00 FROKOST 
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9. Specifikationsændring 13.00-13.30 

30 min. 

Bjarke præsenterer baggrund og oplæg.  

Ny udvidet systematik for ajourføring for om eksisterende og ny bygninger skal tegnes sammen afhængig af om bygninger medbringer UUID. 

Administrativt Ajourføringsforum anbefaler forslaget efter en mindre justering (Bjarke i samarbejde med Kurt). 

Specifikationsforum holder møde 6. marts. Skal også runde Produktions forum. Er sendt til alle 3 fora. 

Bør kunne nå at bliver skrevet ind i det nye udbud 2019.  

4. Holckenhavn internat 13.30-14.00 

30 min. 

Forankring af emner i forum, så formanden 
kende forums input til emnerne og kan re-
præsentere forum på en god måde.  

 

Hvilke implementeringsaktiviteter berører Administrativt Ajourføringsforum? Konkrete dataforbedringer? Indirekte via 1.2 Udvikling af cases. Fx ajourføring af 
bygninger og øvrige GeoDanmark objekter som løbende ajourføring. Kommuner der gør dette, de gør det fordi de høster en gevinst.  

5. Eventuelt 14.00-14.15 

15 min 

Mulighed for emner der ikke nåede at komme 
på dagsordenen eller anden info, som kan 
være relevant. 

 

Kim fortalt om et eksempel på at ajourføring af veje i Google halter år bagefter de danske adresser. SDFE prøver at få Google til at bruge adresser, men indtil 
videre uden held. Deres produktion er tilsyneladende for stor til at håndtere en dansk specialløsning. 

6. Næste møde 14.15 

15 min.  

Næste møde …. 

 

Forslag til punkter til dagsordenen 

 

Næste møde 10. april. 

14.30 MØDET ER SLUT 

  


